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Vra vir Ernst
Ernst van
Jaarsveld

Willem Froneman skryf uit Nel
spruit in die Laeveld: “Ernst,
ek stuur jou ’n paar foto’s van
’n aalwyn wat in die Kruger-
wildtuin se kampe aangeplant
is. Hulle wil dit uithaal, want
dit kom nie natuurlik daar voor
nie. Miskien kan jy my help
met ’n naam.”
Antwoord: Willem dit is Aloe
camperi vanuit Etiopië. Dit
word oral in ons
land aangeplant en is
’n mooi Afrika-soort
met sy spikkelblare
en mooi rooi blom-
me. Maar jy is reg,
dis nie inheems in
die Krugerwildtuin
nie. Hierdie plant
maak baie uitlopers
aan sy basis; daarom
dat dit so maklik
vermeerder en dik-
wels gebruik word.
Ek kan verstaan hoe-
kom die Parkeraad
eerder plaaslik in-
heemse plante wil
vertoon by die rus-
kampe. Daar het on-
langs ’n boek, Aloes:
The Definitive Guide,
deur Susan Carter,
John Lavranos, Len Newton en
Clive Walker (Kew Publising,
2011) verskyn oor al die wêreld
se aalwynspesies.

Willy Wenzel skryf: “Ek besit
drie Crinum-spesies. Ek het ge-
boer waar die Mooirivier in die
Vaalrivier vloei. Daar het ek ’n
mooi lelie ontdek en ná aftrede
een plant saamgeneem Potchef-
stroom toe.

“Dit blom meestal in Oktober.
Dit is semi-bladwisselend X die
onderste (lang) blare is effens
gegolf en vrek in die winter.

“Die blare het ook ’n grys
waslaag. Die bloeisteel verskyn
langs die hoofplant. Blomme is
effe wit met donkerrooi in die
middel van die blomblaar. Die
blom word later oranje. My an-
der Crinum het ek van my
buurvrou in Potch gekry.

“Sy het dit ’n mielielelie ge-
noem. Dit het altyd begin Janu-
arie geblom. Die blomblare was
spierwit. Te pragtig!

“Van ’n vriend in Potch het
ek ’n ander een gekry. Dit groei
baie weelderig met regop blare
en pienk blomme.

“Dit sou gaaf wees om te weet
met watter spesies ek te doene
het. Ek verneem op die internet
dat een “C. moorei (hexaploïde)”
genoem word. As jy met boge-
noemde identifikasie saamstem,
wat is die basis-chromosoomge-
tal? Ook van die clivia?
Antwoord: Willy, die rivierle-
lies (Crinum spp.) begin blom
gedurende die somer en is almal
baie mooi met groot klokvormi-
ge, ligkleurige blomme.

Daar is meer as 100 soorte
wat wydverspreid in Afrika en
elders voorkom.

Dié plant aard goed in tuine,
mits dit met rus ge-
laat word nadat dit
geplant is. Dan blom
dit op die beste. Die
vrug is vlesig en
moet vars gesaai
word. Stuur gerus fo-
to’s, dan behoort ek
makliker die plante
te identifiseer.

Jou lelie wat van
die rivier-gebied af-
komstig is, heet die
vaalrivierlelie (C.
bulbispermum).

Dit groei baie mak-
lik, maar die enigste
probleem is dat dit
stadige groeiers is en
taamlik lank neem
as dit vanaf saad ge-
kweek word.

Die boscrinum (C.
moorei) is ’n vinnige groeier,
maar verkies skadu. Dit kom
voor in die inheemse woude van
die Oos-Kaap.

Dit het groot, klokvormige wit
tot pienk blomme en aard goed
in skaduryke tuine.

Die chromosoomgetal van
Crinum is 2n=22 maar vir
C. moorei is dit 2n=44. Daar is
ook ’n rivierleliesoort wat in
damme groei, die vleilelie
(C. campanulatum).

Dit het aantreklike pienk tot
wit blomme en aard goed in vis-
damme. Dit kom vanuit die Oos-
Kaap. Aantreklike soorte sluit
in die rivierlelie (C. macowanii),
die graslelie (C. graminicola) en
C. nerinoides en die vaalrivier-
lelie (C. bulbispermum).

Daar is ’n roggeveldlelie
(C. variabile) wat ook in water
groei. Die boslelie (Clivia minia-
ta) se chromosoomgetal is
2n=22).

) Stuur jou tuinvrae aan Ernst
van Jaarsveld by Vra vir Ernst,
Naweek, Posbus 692, Kaapstad,
8000. Stuur fakse na
0 021 797 6570 en epos na
ernstvj@mweb.co.za.

Laat crinum met rus
vir beste blomme

Willem Froneman
het dié foto inge
stuur van die Aloe
camperi, wat baie in
SuidAfrika verbou
word, maar eintlik
uit Etiopië kom.

Waar?

Belangstellendes kan die nuus
en verwikkelinge op Collective
se Facebookblad en ampte
like webtuiste by
www.collectivejhb.com volg.

Collective 2.0 is Sondag
3 Februarie van 10:00 tot
16:00 in Desmondstraat 3 in
Kramerville, Johannesburg.

Leergordels van Galago

Waar het die idee vir Collec
tive vandaan gekom?
“Ná ’n jaar waarin ek die
Neighbourgoods-mark in Jo-
hannesburg bestuur het, het ek
besluit ek wil iets doen wat
nog nie bestaan nie.

“Eerstens het ek gedink:
Daar is niemand wat net op
ontwerp fokus nie en dit lyk
asof daar ’n groot vraag daarna
is. Daar is ook baie ontwerpers
wat pragtige klere maak, maar
nie hul eie winkelspasie kan
bekostig nie. Hulle het ’n omge-
wing nodig waar hulle met die
publiek kan skakel.

“Om dit weekliks te doen is
egter nie ideaal nie, want dit
raak vervelig om elke week na
dieselfde ding toe te gaan. Hoe-
kom nie iets skep wat ’n be-
geerlike gebeurtenis is nie, iets
waarna mense kan uitsien?

“Een keer ’n maand weet die
kliënt daar is ’n groot mark
waarheen hulle kan gaan, met
die waarborg daar sal iets
nommerpas vir hulle te koop

wees.
“Daar kan hulle klere vir

hulself koop wat hul vriende
nie sal hê nie, want dis nie
oral beskikbaar nie. Dis ’n

soort niche-mark met pragtige
items.”

Wat was vir jou die hoogte
punt van die vorige mark?
“Ek was nogal oorweldig deur
die hoeveelheid blootstelling
wat ons gekry het en hoe opge-
wonde mense was.

“Dit was ’n persoonlike pre-
stasie om dit op my eie te kon
doen. Die mense wat deur die
deur gekom het, het dit vir my
’n sukses gemaak.

“Die handelaars was ook
baie gelukkig. Dít is wat dit
suksesvol gemaak het – dat al-
mal van hulle versamelings
verkoop het.”

Wat kan ons van Collective
2.0 verwag?
“Plaaslike en vintage-klere,
juwele, bykomstighede en huis-
ware soos kussings en kera-
miek, waaronder Suzanne
Heynes-meubels, Super-sonbril-
le en Margot Molyneux-ont-
werpe.

“Ons het sowat 100 aansoeke
gekry, maar het net plek vir 40
handelaars. Die mense wat ons
dus gekies het, het wonderlike
produkte.

“Dis ’n baie eksklusiewe
kombinasie van ’n verskeiden-
heid produkte wat met groot
sorg gekies is.

“Daar is elke keer ’n ander
kosverkoper en die gebou is
werklik mooi – dit kyk uit oor
die hele blaredak van Sandton.

“Dis ’n ander soort uitsig,
nie ’n middestad-prentjie nie,
maar ’n pragtige uitsig van die
woonbuurte wat ek dink min
mense in Johannesburg kans
kry om te sien.”

Wat is die resep vir ’n
wonderlike mark?
“Die atmosfeer van die mark
moet mense laat voel hulle is
by iets moois en anders. Hulle
moet esteties daarby aanklank
vind – die regte musiek, die
regte kos, die regte beligting.

“Jy moet natuurlik die regte
mark ook teiken. Collective is
nie ’n tradisionele vlooimark-
omgewing nie. Dis ’n gesofisti-
keerde, eksklusiewe, pragtige
inkopie-belewenis.

Collective is ’n ontwerpendekormark wat dié Sondag vir die tweede keer in Johannesburg plaasvind.
Daar sal jy produkte kry wat nêrens anders te vinde is nie.

Catherine Corry (regs), die stig
ter van Collective, by dié mark se
debuut in Desember verlede jaar,
saam met die modeblogger Vie
Arem en haar seuntjie, Amani.

By Collective kan jy ontwerp en dekoritems van vuurwarm
SuidAfrikaanse name kry, soos dié brille van Retrospecs.

Anders
as al
die res
Dié Sondag kan ontwerpliefhebbers en modekenners na hartelus by die tweede ronde van die unieke
popupmark Collective in Kramerville, Johannesburg, koop en kuier. Rochélle Human het met Catherine
Corry, die meesterbrein agter dié onderneming, gesels.


